
Kostnader 
ute av 
kontroll?

Kostnadene i lakseopp-
drett har økt markert de 
siste årene. Fra 2012 til 

2014 økte produksjonskost-
nadene med fem kroner per 
kilo. Et kilo ferdig slaktet laks 
kostet i 2014 cirka 28,50 kro-
ner å produsere. Nofima og 
Kontali analyse har på opp-
drag fra FHF studert kost-
nadsutviklingen i oppdrett. 
Hva er det som er driverne 
bak kostnadsutviklingen? 
Hvilken rolle spiller regelver-
ket for kostnadsutviklingen? 
Og hva betyr kostnadsøknin-
gen for konkurranseevnen til 
næringen fremover?

Vi ser at alle kostnader 
øker, men kostnadene øker 
mest på grunn av økte 
fôrkostnader og økning i 
sekkeposten andre kostnader, 
begge disse økte med ca 1,70 
kr/kilo fra 2012 til 2014. 

Økningen i andre kostna-
der er i stor grad kostnader 
til forebygging og behandling 
av lus. Den største kostnaden 
med lus er behandlingene. De 
siste årene har næringen, på 
grunn av resistens mot en del 
lusemidler, måttet gå tilbake 
til hydrogenperoksid for 
avlusing. Denne metoden blir 
mye dyrere både på grunn av 
dyrere stoffer og på grunn av 

mer arbeidskrevende opera-
sjoner. Behandlingsdødelig-
heten på stor fisk er også et 
viktig bidrag til økte kostna-
der. Vi anslår at luseproble-
matikken kostet næringen 
3–4 milliarder i 2014, av dette 
er i alle fall halvparten be-
handlingskostnader. I tillegg 
kommer kostnader som følge 
av tapt tilvekst. 

Næringen ønsker å komme 
bort fra medikamentelle 
behandlinger, og vi ser at 
innsatsen på forebygging 
øker. Oppdretterne satser i 
dag stort både på villfanget 
og oppdrettet rensefisk 
(leppefisk og rognkjeks), 
luseskjørt og andre ikke-med-
ikamentelle behandlinger. 
Verktøykassa for forebygging 
øker, og mange oppdrettere 
har omfattende strategier for 
forebygging, med kombina-
sjoner av luseskjørt, rense-
fisk, lusefor og annet. Og det 
ligger mange teknologier 
i vannskorpa og venter på 
gjennombrudd, sånn som for 
eksempel luselaser. Men alt 
dette koster mye både i form 
av ekstra arbeid, innkjøpt 
utstyr og tjenester.

Fôrkostnadene øker både 
på grunn av økt forpris og økt 
forbruk.  Fôrprisen har økt på 

grunn av svekket valuta og på 
grunn av høyere råvarepriser 
(selv om prisen har økt mer 
enn råvareprisene skulle 
tilsi). Økonomisk fôrfaktor 
har også økt, blant annet på 
grunn av økt dødelighet og 
økt størrelse på fisken som 
dør. At det er større fisk som 
dør henger igjen sammen 
med økningen i behandlin-
gene.

Lønnskostnadene øker 
også, både fordi arbeidsinn-
satsen til kontroll og egen 
drift øker, men ikke minst 
fordi innleid arbeidskraft til 
lusebehandling, notvask og 
andre spesialiserte tjenester 
øker. Med en produksjon 
som ikke lenger vokser, øker 
lønnskostnadene også som 
følge av generell lønnsvekst, 
og fordi næringen i konkur-
ranse med olje- og offshore-
næringen har hatt økende 
lønninger. 

Prosjektet diskuterer også 
betydningen av kostnadsdri-
vende regelverk og hvordan 
kostnader og regelverk 
påvirker den fremtidige 
konkurransesituasjonen for 
næringen. Prosjektet drøfter 
blant annet ressursbruken 
knyttet til administrasjon, 
søknadsprosesser, miljøun-
dersøkelser og sertifisering, 
og spesielt kostnader, fordeler 
og ulemper ved det strenge 
luseregimet. I dag er både 
kontroll- og behandlingene 
på et mye høyere nivå enn det 
oppdretterne ville valgt ut 
fra et fiskehelseperspektiv. 
Myndighetene bør absolutt 
spørre seg om lusegrenser og 
dermed avlusingshyppighet 
er på riktig nivå.

Rapport fra prosjektet vil 
være ferdig i løpet av septem-
ber, men foreløpige kostnads-
estimater finnes i foredraget 
vi holdt under AquaNor, som 
når dette leses bør være 
tilgjengelig på forskningsrå-
dets sider.  

Luseproblematikken  
koster laksenæringen 
3-4 milliarder kroner årlig.
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Endelig har begge de to største krillope-
ratørene i Sørishavet fått miljøsertifisert 
fisket etter krill. Krillfisket i Antarktis er 

kontroversielt og kan potensielt gjøre stor skade 
på økosystemet dersom det ikke er bærekraftig, 
og vi tror det derfor er svært bra at de to største 
produsentene nå har fått på plass en miljø-
godkjenning i henhold til Marine Stewardship 
Councils (MSC) standard for bærekraftig fiske.

Norge er største aktør i krillfisket, og Aker 
Biomarine har i lang tid hatt sitt fiske miljø-
emerket etter MSC-standarden. Før helgen var 
det klart at norske Olympic Seafood antarktiske 
krillfiskeri har oppnådd sertifiseringen. Dette er 
både viktig og fornuftig. Det er nemlig viktigere 
enn noengang at forvaltningen av krillfisket 
styrkes, og at man sørger for å avdekke alle 
usikkerheter knyttet til fisket og effektene på 
økosystemet.

Krill er et lite krepsdyr og er utrolig viktig 
i det antarktiske økosystemet fordi det er mat 
for hval, sel, pingviner og andre arter. Krill 
gir dessuten råstoffer av høy kvalitet til kost-
tilskuddsprodukter som inneholder Omega 3, 
og mesteparten av krillen som høstes brukes 

til krillmel og olje 
som konsumeres 
av mennesker. 

I fisket brukes 
trål med finmas-
ket panel over åp-
ningen som skal 
forhindre at større 
fisk kommer inn i 
nettets hoveddel. 

Nettene er også utstyrt med mekanismer som 
stenger for nettåpningen, dette for å forhindre at 
sjøpattedyr vikler seg fast. Resultatet er ubety-
delige mengder bifangst av uønskede arter og 
det er ingen sammenheng eller interaksjon mel-
lom fiskeriet og utsatte, truede og fredede arter.

Imidlertid er krillbestanden i Antarktis under 
svært sterkt press både fra en økende fiskeflåte, 
men også som følge av klimaendringene. Det er 
derfor viktigere enn noengang at forvaltningen 
av krillfisket blir styrket, og at man sikrer å 
avdekke all usikkerheten knyttet til fisket og 
effektene på økosystemet. 

Store endringer i bestandene vil også kunne få 
stor betydning for de andre artene, noe som har 
gjort det svært viktig å ha en god, økosystem-
basert forvaltning som sikrer disse ressursene 
også for fremtiden. Det er derfor svært viktig at 
fisket er solid fundamentert på både forskning 
og vitenskap.

Miljømerkingen også er viktig overfor oss 
forbrukere. Sertifiseringen vil øke vår bevisst-
het og kan også utfordre resten av Omega 
3-industrien med hensyn til bærekraftig doku-
mentasjon. Vi tror dette fort kan tvinge de andre 
krilloperatørene til å følge etter de størstes bæ-
rekraftpolitikk. Det er bra for alle parter, ikke 
minst for forbrukerne som dermed kan være 
trygge på at produktene de kjøper stammer fra 
et bærekraftig fiskeri. Dette er bærekraft for 
fremtiden.

Miljømerke-ja

Miljømerking 
av krill er 
bra for oss 
forbrukere
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